



РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК
СИБИРСКОЕ ОТДЕЛЕНИЕ

ISSN 0869-8651



ИНСТИТУТ ИСТОРИИ СИБИРСКОГО ОТДЕЛЕНИЯ
РОССИЙСКОЙ АКАДЕМИИ НАУК

ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ



2022

ТОМ 29•№ 3

**Российская академия наук
Сибирское отделение
ГУМАНИТАРНЫЕ НАУКИ В СИБИРИ**

2022 г., том 29, № 3

СОДЕРЖАНИЕ

КНИЖНАЯ КУЛЬТУРА

Журова Л.И. Апокрифические сюжеты в обличительной практике Максима Грека.	5
Демидова Л.Д. Две редакции Челобитной инока Авраамия (1670 г.): к вопросу о соотношении текстов	12
Панич Т.В. Об участии Афанасия Холмогорского в делах Петра Артемьева и Григория Скибинского	20
Гурьянова Н.С. О догматическом богословии у старообрядцев	26
Галашева Т.Н. «В намеренный свой путь»: записная книжка туринаского купца А.И. Коновалова (1749–1770-е гг.)	34
Чернова И.С. Особенности формирования профессии «журналист» в Сибири во второй половине XIX – начале XX в.	44
Гончарук И.А. Издательские стратегии на книжном рынке Дальнего Востока России на рубеже XX–XXI вв.	51

ОТЕЧЕСТВЕННАЯ ИСТОРИЯ

Забелин А.В. Символические особенности строительной программы Ивана III.	62
Самдан А.А. Позиция усинского пограничного начальника А.Х. Чакирова по «урянхайскому вопросу» в 1907–1912 гг.	75
Фельдман М.А. К вопросу о степени влияния хозяйственной элиты на экономический курс Советского государства в годы второй пятилетки	85

К 65-ЛЕТИЮ СО РАН

Запороженко Г.М. Повседневная жизнь новосибирского Академгородка в эго-документах «сибирских академин» (1958–конец 1960-х гг.)	92
Артемьева Е.Б., Лютов С.Н., Куперштох Н.А. Становление и развитие учреждений науки в Сибири и формирование системы их информационного обеспечения	103

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

Кабачков А.Н. Научная конференция «Эго-документы: межисточниковые диалоги о России первой половины XX в. в историко-литературном контексте» (Екатеринбург, 14–17 сентября 2021 г.)	112
Поздравляем Вадима Марковича Рынкова!	118

**Russian Academy of Sciences
Siberian Branch
HUMANITARIAN SCIENCES IN SIBERIA**

2022, vol. 29, N 3

CONTENTS

BOOK LITERATURE

Zhurova L.I. The apocryphal stories in the condemnatory practices of Maximus the Greek	5
Demidova L.D. Two versions of the Petition by monk Avraamii (1670): on the issue of texts' correlation	12
Panich T. V. On Afanasy Kholmogorsky's participation in cases of Peter Artemyev and Grigory Skibinsky	20
Gurianova N.S. Dogmatic theology of the Old Believers	26
Galasheva T. N. «To my intentional way»: the notebook of Andrey Konovalov, the Merchant of Turinsk (1749–1770s)	34
Chernova I.S. The specifics of the formation of the “journalist” profession in Siberia in the second half of the XIX – early XX century	44
Goncharuk I.A. Publishing strategies in the Russian Far East book market at the turn of the XX–XXI centuries.	51

NATIONAL HISTORY

Zabelin A.V. The symbolic features of Ivan III's building program.	62
Samdan A.A. The position of the last Usinsk border chief A.H. Chakirov on the “Uryankhai issue” in 1907–1912	75
Feldman M.A. On the issue of the degree of the economic elite effect on the Soviet state economic course during the Second five-year plan.	85

TO THE 65TH ANNIVERSARY OF SB RAS

Zaporozhchenko G.M. Everyday life of Novosibirsk Akademgorodok in the ego-documents of the «Siberian Academies» (1958 – late 1960s)	92
Artemyeva E.B., Kupershtokh N.A., Lyutov S.N. Establishment and development of scientific institutions in Siberia and forming their information support system	103

SCIENTIFIC LIFE

Kabatskov A.N. “Ego-documents: inter-source dialogues about Russia in the first half of the 20th century in a historical and literary context.” (Scientific conference, Yekaterinburg, september 14–17, 2021)	112
Congratulations to V.M. Rynkov!	118